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هدیه به خوانندگان

رهبر معظم انقلاب: بســیج به معنی حضور و آمادگی در همان 
نقطه ای است که اسلام و قرآن و امام زمان- ارواحنا له الفداء - و 

این انقلاب مقدس به آن نیازمند است.

در پرتو وحی

عذاب ذلت بار 
برای مستکبرین و گناهکاران

گفته  آ نها  )به  می کنند  عرضه  آتش  بر  را  کافران  که  روز  »آن 
می شود:( از طیبات و لذائذ در زندگی دنیای خود استفاده کردید و 
از آن بهره  گرفتید، اما امروز عذاب ذلت بار به خاطر استکباری که 
در زمین به ناحق کردید، و به خاطر گناهانی که انجام می دادید، 

جزای شما خواهد بود.«
احقاف- ۲0

امام جمعه قم:

پای ناتو را می خواهند 
به منطقه باز كنند

قم- خبرنگار کیهان:
امام جمعه قم با اشــاره به سرنگون ساختن جنگنده روسیه 
توسط ترکیه بر فراز آسمان سوریه گفت: این اقدام برای باز کردن 

پای ناتو به منطقه صورت گرفته است.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم که در 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد، افزود: آمریکا و متحدانش دیگر 
قادر به جبران شکست های خود نیستند و باید رسما به آن اعتراف کنند. وی 
به برگزاری نشست کشورهای تولیدکننده گاز در تهران اشاره کرد و گفت: 
برگزاری این نشســت در برهه کنونی دلیل پیروزی راهبردهای جمهوری 
اسلامی ایران است. امام جمعه قم درباره دیدار رئیس جمهور روسیه با رهبر 
معظم انقلاب اظهار داشت: پوتین از فرودگاه به طور مستقیم نزد رهبری 
رفت و تحلیلگران سیاسی بر این عقیده هستند که چنین رفتاری نمایانگر 

ارتباط راهبردی میان ایران و روسیه است. 
مدیر حوزه های علمیه قم در ارتباط با ســالروز تشــکیل بسیج گفت: 
سازش ناپذیری، مقابله با ظالمان و آگاهانه عمل کردن از ویژگی های انقلاب 

است و بسیج تمام این ویژگی ها را دارد.
خطیب جمعه قم با اشــاره به حرکت خزنده نفوذ و تلاش برای تغییر 
باورهای مســئولان تصریح کرد: امروز بســیج می تواند با بصیرت افزایی و 
مطالبه گــری آرمان های انقلاب را حفظ کند و با شــجاعت پروژه نفوذ را 

ناکام بگذارد.
وی در ارتباط با سالروز شهادت شهید مدرس گفت: آن مرد با اقتدار 
مقابل استبداد رضاخانی ایستاد و امروز نمایندگان ما باید با الگو گرفتن از 

او برای تحقق آرمان های اسلام و انقلاب تلاش کنند.
عضــو مجلس خبرگان رهبــری قیام اخیر فلســطینیان علیه رژیم 
صهیونیستی را انتفاضه سوم این ملت دانست و گفت: ویژگی این انتفاضه 
نسبت به دو دوره قبلی آن است که فلسطینی ها در کرانه باختری مبارزه 
خود را شروع کرده اند و این منطقه تحت سیطره اسرائیلی هاست و انتظار 
از سران و مردم کشورهای اسلامی آن است که در کنار این مردم مظلوم 

قرار گیرند.
سعید جلیلی:

ایجاد ترس از قطعنامه و تحریم
كار نفوذی ها و پیاده نظام دشمن است

جلیلی با بیان اینکه نفوذ یعنی ترســاندن و گرفتن اعتماد به 
نفس از ملت گفت: هر کسی که ملت را از آمریکا، قطعنامه و تحریم 

بترساند نفوذی و همان پیاده نظام دشمن به حساب می آید.
به گزارش فارس، ســعید جلیلی پیش از ظهر پنجشنبه در همایش 
4 هزار نفری بسیجیان شهرستان ملایر تفکر بسیجی را یک نگاه متعالی 
برای اداره جوامع بسیجی دانست و گفت: این تفکر باید در همه عرصه ها 

و سبک زندگی مردم وجود داشته باشد.
جلیلی تصریح کرد: امروز این تفکر در عرصه های علمی، هسته ای، دانش 
و پیشرفت های مختلف وجود داشته و نمونه بارز آن شهدای هسته ای بودند 
که با این تفکر عظیم راه هســته ای شــدن ایران را هموار کرده و ایران به 

فناوری هسته ای دست یافت.
وی بیان کرد: دشــمنان و مســتکبران به دنبال این بودند که اجازه 
دسترسی به فناوری هسته ای را به ما ندهند اما دانشمندانی همچون شهید 
احمدی روشن، شهید رضایی و شهید شهریاری با تفکر بسیج دستیابی به 

این سوخت هسته ای را ممکن کردند.
سعید جلیلی افزود: امروز تمام کشورها اذعان دارند مسائل و مشکلات 
منطقه بدون حضور ایران حل نخواهد شــد که این ثمره و دستاورد تفکر 

بسیجی است.
وی در ادامه با اشاره به آوازه بسیجی ملت ایران در دنیا گفت: سردار 
ســلیمانی یکی دیگر از ثمرات بسیج بوده که کلید حل مشکلات عراق و 

سوریه به دست این بسیجی دلاور و ارزشمند در حال حل است.
جلیلی بر حفظ اقتدار در بین بسیجیان و دیگر اقشار مردم تاکید کرد و 
گفت: دشمن با شبکه های ماهواره ای سعی بر رخنه و نفوذ در دل جوانان را 
دارد تا ملت ایران را از وضعیت موجود بترساند و اقتدار و عزت را از بین ببرد.
ســعید جلیلی افزود: نفوذ یعنی ترســاندن و هر کسی که ملت را از 
آمریکا، قطعنامه و تحریم بترســاند که اینها همان پیاده نظام دشــمن به 

حساب می آید.
جلیلی خاطرنشان کرد: گرفتن اعتماد به نفس ملت یکی دیگر از اهداف 
نفوذ دشمن است که برای حل مشکلات کشور باید در بین مردم اعتماد 

به نفس را حفظ کرد نه در پی از بین بردن آن بود.
در تماس تلفنی با وزیر کشور عراق

وزیر كشور: از تردد افراد غیر مجاز 
به داخل عراق جلوگیری می شود

وزیر کشــور در تماس تلفنی با همتای عراقی گفت: نیروهای 
پلیس و مرزبانان جمهوری اسلامی ایران، همچون گذشته از تردد 

افراد غیرمجاز به داخل خاک عراق جلوگیری می کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، بابک دین پرست سخنگوی 
ســتاد مرکزی اربعین گفت: محمد سالم الغبان وزیر کشور عراق ساعتی 
قبل با عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور به صورت تلفنی گفت وگو کرد.
بر پایه این خبر در ابتدای این تماس تلفنی، وزیر کشور عراق به بخشی 
از اقدامات دولت عراق برای تسهیل در روند صدور روادید، تردد زائرین ایرانی 
و تمهیدات لازم در جهت تامین امنیت جان زائرین اشاره کرد و از اقدامات 
جمهوری اســلامی ایران در مدیریت اعزام تدریجی زائرین و جلوگیری از 

تردد افراد فاقد مدارک قانونی و بویژه گذرنامه و روادید قدردانی کرد.
وزیر کشور عراق درخواست داشت که به منظور امکان هر چه مناسبتر 
خدمات رسانی و تامین  امنیت زائرین، انجام اقدامات کنترلی در مرزها از 

سوی نیروهای دو کشور افزایش یابد.
محمد ســالم الغبان ادامه داد : نیروهای ارتش، پلیس و مرزبانان آن 
کشور برای تامین هر چه بهتر امنیت مراسم اربعین، مصمم به کنترل کامل 

مرزهای آن کشور و جلوگیری از تردد افراد غیرمجاز از مرزها هستند.
رحمانی فضلی وزیر کشــور نیز ضمن تشکر از اقدامات دولت و ملت 
عراق در زمینه صدور روادید، فراهم کردن ســایر تســهیلات و میزبانی از 
زائرین ایرانی، آمادگی کشورمان را برای کمک رسانی هر چه بیشتر اعلام و 
به همتای عراقی خود اطمینان داد که نیروهای پلیس و مرزبانان جمهوری 
اسلامی ایران، همچون گذشته از تردد افراد غیرمجاز به داخل خاک عراق 
جلوگیری کنند. وی همچنین از وزیر کشور عراق خواست تا صدور روادید 
برای متقاضیان ســفر به عتبات عالیات، توسط نمایندگی های مستقر آن 

کشور در ایران با سرعت بیشتری انجام پذیرد.

اخبار ادبی و هنری

فریب مخاطب 
در یکی از پیام های بازرگانی!

یکی از پیام های بازرگانی در حال پخش از ســیما، به مخاطب خودش 
وعده دروغ می دهد!

به گزارش خبرنگار کیهان، در تبلیغات یکی از شــرکت های ارائه دهنده 
نرم افزار ترجمه زبان های خارجی، نصب نرم افزار مذکور رایگان اعلام می شود. 
این در حالی است که وقتی مردم برای خرید این نرم افزار مراجعه می کنند، 

متوجه می شوند که وعده تبلیغ تلویزیونی این شرکت، فریبی بیش نیست!
متأسفانه گاهی نظارت لازم بر محتوای برخی از پیام های بازرگانی سیما 
صورت نمی گیرد. فریب  مخاطب، اغراق در کارایی یک محصول و همچنین 
استفاده بیش از حد از موسیقی های تند و ... از جمله مشکلاتی است که در 
برخی از پیام های بازرگانی دیده  می شود. هر چند که این تبلیغات متعلق به 
ســازمان های دیگر است، اما چون از آنتن سیما پخش می شوند، به هر حال 
برنامه رســانه ملی محسوب می شوند و باید نظارت کیفی و محتوایی لازم بر 

آنها صورت گیرد. 
عیادت سردار نقدی از فرج الله سلحشور

فرمانده سازمان بسیج مستضعفین از کارگردان سریال »یوسف پیامبر« 
عیادت کرد.

ســردار محمدرضا نقدی عصر روز پنج شنبه پنجم آذر در منزل فرج الله 
سلحشور حضور یافت و با این کارگردان متعهد سینما و تلویزیون ملاقات کرد.
در حاشــیه این دیدار، سلحشور در گفت و گو با خبرگزاری صدا و سیما 
افــزود: مدتی بود که حال خوبی نداشــتم اما این روزها حال عمومی ام بهتر 
شده است و مشغول گذراندن مراحل فیزیوتراپی برای حرکت کردن هستم.

جوانان انقلابی بحرین 
شبکه های تلویزیونی آل خلیفه را حذف می کنند

ائتــلاف جوانان انقلاب 14 فوریه بحرین، مردم این کشــور را به حذف 
شبکه های تلویزیونی دولتی از سیستم های گیرنده خود فراخواند.

در بیانیه این ائتلاف آمده است: شبکه های تلویزیونی دولتی بحرین اخبار 
و برنامه های کذب و دروغ پخش می کنند.

ائتلاف جوانان انقلاب 14  فوریه در این بیانیه که با عنوان »حذف کنید« 
منتشر شده، اعلام کرد: شبکه های تلویزیونی دولتی، بلندگوی نظام آل خلیفه 

برای دروغ پراکنی است.
این تشــکل سیاســی مخالف دولت بحرین افزود: نظام آل خلیفه برای 
منحرف و گمراه کردن افکار عمومی مردم بحرین شــبکه های تلویزیونی را 
به ابزاری برای تحمیل افکار و سیاست های خود به مردم تبدیل کرده است.

جلوگیری از ورود یک فیلم 
درباره نظام بانکی به جشنواره دولتی

 یــک فیلم انتقادی با موضوع نظام بانکی، به رغم برخورداری از کیفیت 
لازم اما از ورود به جشنواره دولتی سینما حقیقت بازماند!

مستند- انیمیشن »زمین بعلاوه پنج درصد« محصول گروه هنری رسانه ای 
جماران اســت که در بخش اقتصاد مقاومتی دوره گذشته جشنواره مردمی 
فیلم عمار مورد تقدیر قرار گرفت، اما جشــنواره مستند »سینما حقیقت« از 

پذیرش این فیلم خودداری کرده است. 
سیدنوید موسوی، تهیه کننده مستند-انیمیشن »زمین بعلاوه پنج درصد« 
در گفت وگو با فارس گفت: این مستند- انیمیشن به گفته یکی از مسئولین 
ستاد جشنواره با وجود سطح کیفی مقبول به دلیل عدم تطابق با سیاست های 

»سینما حقیقت« و سلایق داوران به جشنواره راه نیافت.
وی با بیان این مطلب افزود: وقتی جشنواره ای که فرمایش حضرت امیر 
را شعار خود قرار می دهد به جای عرضه حقیقت دست به دروازه بانی حقیقت 
می زند، آدم احساس نگرانی می کند.البته طبیعی است در سینمایی که چرخه 
نوین تولید و اکرانش را برخی بانک های خصوصی و کارتل های اقتصادی رقم 
می زنند، مستندی که پرسش اساسی اش چرایی بدهکاری همه مردم به بانک 

است، جایی نداشته باشد.
گفتنی است ســینمای حقیقت در اولین دوره برگزاری اش در دولت به 
اصطلاح امید و تدبیر، به اســتقبال از یکی از اضلاع فتنه 88 رفت و تریبون 
اختتامیه جشــنواره  هنری و تخصصی را به رفیق  گرمابه و گلســتان جورج 

سوروس صهیونیست سپرد!
پدر شهید احمدی روشن

 دبیر اکران های مردمی جشنواره عمار شد
حاج رحیم احمدی روشــن، پدر شــهید مصطفی احمدی روشن دبیر 

اکران های مردمی ششمین جشنواره عمار شد.
در دیداری که با حضور اعضای دبیرخانه جشنواره مردمی عمار، در منزل 
پدر شهید مصطفی احمدی روشن، برگزار شد، حاج رحیم احمدی روشن، به 

عنوان دبیر اکران های مردمی ششمین جشنواره عمار معرفی شد.
در این دیدار، پدر شهید احمدی روشن، گفت: مایه تأسف است که برخی 
از افراد با نادیده گرفتن رهنمودهای ولی فقیه راه دیگری را می روند، اما اگر 
عمارهای انقلاب با بصیرت و موقعیت سنجی خودشان عمل کنند، بنابر فرمایش 
مقام معظم رهبری، دیگر حسین ها به کربلا کشیده نمی شوند و سر حسین ها 
بر سر نیزه ها نمی رود و این وظیفه بر عهده جشنواره عمار است که با نمایش 
فیلم های روشــنگرانه، رشــادت ها و فداکاری های عمارها را به نسل  امروز و 
آینده منتقل کند که این باعث جذب عمارهای دیگری به انقلاب هم می شود.

وی با اشاره به اینکه برخی می خواهند مانع برگزاری این جشنواره شوند، 
تصریح کرد: متاسفانه علی رغم این که برخی مسئولان ادعای انتقادپذیری و 
شنیدن نظرات دیگران را دارند ولی در عمل این طور نیست، مثلا بعد از عید 
امســال، حداقل 20 برنامه ســخنرانی مرا در دانشگاه ها لغو کردند. چند روز 
پیش در یکی از دانشگاه های یزد دعوت شده بودم ولی وقتی رفتم مسئولان 
برنامه را لغو کرده بودند و بعد از مدتی به دعوت دانشجوهای یزدی در یکی 

از پایگاه های بسیج در زیرزمین سخنرانی کردم.
گفتنی است در پایان این دیدار، نقاشی های هسته ای که در طرح نهضت 
مردمی نقاشی هســته ای برای علی رضا احمدی روشن و آرمیتا رضایی نژاد، 
فرزندان شهدای هسته ای جمع آوری شده بود، به پدر شهید احمدی روشن 

تقدیم شد.

با بیان اینکه نفوذ  خطیب موقت نمازجمعه تهران 
دشمن در مســئولان فاجعه به بار خواهد آورد، گفت: 

آمریکا کلیددار نفوذ دشمن در ایران است.
به گزارش خبرگزاری فارس، آیـت الله محمدعلی موحدی 
کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران با تأکید بر انجام قانون 
مصوب مجلس و شــورای نگهبان، تصریــح کرد: چنانچه این 
تصمیم و قانون به دور از توان مردم باشــد غلط است اما اگر 
بررسی کردند و توان، مصلحت و رضای خدا و مردم را در نظر 
گرفتند و اگر این قانون برپایه مصلحت تصویب شــده باشــد 
هرچــه دولت و مجلس تصمیم گرفته باشــند صحیح بوده و 

باید انجام شود.
وی همچنین یادآور شد: اینگونه نباید باشد که مسئولان 
بگویند تصمیم گرفتیم، مصوبه تصویــب کردیم و مردم باید 
بگویند چشم، نباید اینگونه باشد بلکه تصمیمات باید براساس 

عدالت، توان و مصلحت مردم باشد.
خطیــب موقت نماز جمعــه تهران همچنیــن در مورد 
انتخابات 7 اســفند ماه سال جاری اظهار داشت: مردم باید از 

همین حالا در شناسایی نامزدهای محتمل فعال باشند.
آیت الله موحدی کرمانی خطیب موقت نماز جمعه تهران 
در مورد نفوذ دشمن خاطرنشــان کرد: از سفارشات پیوسته 
مقام معظم رهبری گوشزد خطر نفوذ است برخی دانشمندان 
غربــی می گویند توافق هســته ای برای ما فرصتی اســت تا 

اصلاحات سیاسی، اجتماعی در ایران صورت دهیم.
وی با تأکید بر اینکه مسئولان بیدار باشند، گفت: غربی ها 
معتقدند با باز شدن فضا و بهبود روابط ایران و غرب می توانند 
به این هدف برسند این هدف یعنی نفوذ فرهنگی، سیاسی و 

اقتصادی در ایران.
به گفته وی تا چند ســال قبل اگر یــک آمریکایی وارد 
ایران می شــد و با یک عنصر ضدانقلاب ملاقات می کرد مردم 
این حرکت را زشــت می دیدند و محکوم می کردند اما امروز 
تیم هــای غربی به بهانه تبادل اقتصادی قصد نفوذ در فرهنگ 
و سیاســت را دارند و بنا دارند عوامل نفوذی خود را در ارکان 

نظام مستقر کنند.
خطیب موقــت نماز جمعه تهــران ادامــه داد: غربی ها 
می خواهنــد نفوذی بــه وجود آورند تا دهها ســال بتوانند از 
آن بهره برداری کنند همه ما به خصوص مســئولان باید بیدار 
باشند. مسئولان مراقب باشــند تا دشمنان به حریم امنیتی 
و دفاعی کشــور نفوذ نکنند و یا توسعه دفاعی کشور متوقف 

نشود.
آیت الله موحدی کرمانی معتقد است که بعضی از گروه ها و 
اقشار هدف حتمی دشمن هستند بنابراین بچه های حزب اللهی 
مردم، مردم مؤمن و مسئولان متعهد بیشتر در زوم دشمن قرار 
دارند تا فکر و باور این قشــر تغییر داده شود. بعضی ها مانند 

برخی اقوام و اقلیت های مذهبی بیشتر ضربه پذیر هستند.
وی تغییــر در منطقه، تقویت نارضایتــی در بین مردم، 
جذب جوانان، به دســت گرفتن مراکز تصمیم گیر و ضربه به 
اســلام را از اهداف این نفوذ غرب عنوان و تصریح کرد: کلید 
نفوذ دشمن در ایران برای رسیدن به اهداف نفوذ آمریکاست 
برخی مســئولان و اهداف ساده لوح بیشتر مورد هدف دشمن 
برای نفوذ هســتند، می خواهند ارزش های غربی مانند فحشا، 
بی بندوباری، فساد، رابطه بی قید و بند دختر و پسر را در کشور 

رواج بدهند.
خطیب موقت نماز جمعه تهران با تأکید بر اینکه مذاکره 
با هر کشــوری به جــز آمریکا امکان دارد، گفــت: مذاکره با 
آمریکا خیر؛ چون هدف آنها نفوذ و باز کردن راه برای تحمیل 
اســت، آمریکا با همکاری رژیم صهیونیستی درصدد نفوذ در 

عرصه های اقتصادی فرهنگی، سیاسی و  امنیتی کشور است.
آیــت الله موحدی کرمانی در پایان ســخن خود در مورد 
محور نفوذ خطاب به مسئولان گفت که باید مراقب باشند که 
نفوذی شــکل نگیرد چرا که اگر نفوذی شکل بگیرد فاجعه به 

بار خواهد آورد.
وی در مورد اوضاع ســوریه نیز وضعیت این کشــور را رو 
به بهبودی دانست و تصریح کرد: یک و نیم میلیون سوری که 

آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

نباید اجازه دهیم دشمن به بهانه نظارت 
به حریم امنیتی كشور نفوذ كند

آواره شده بودند، بعد از حملات هوایی روسیه به کشور اسلامی 
خود بازگشتند و ان شاءالله خداوند روسیه را در هلاکت داعش 

موفق بدارد.
خطیــب موقت نماز جمعه تهران در مورد مناقشــات دو 
کشور روسیه و ترکیه که بر اثر انهدام هواپیمای جنگی سوخو 
4 روسیه با ادعای نقض حریم هوایی ترکیه به مدت 17 ثانیه 
صورت گرفت نیز خاطرنشــان کرد: ما امیدواریم هر دو کشور 
عاقلانه عمــل کنند تا اوضاع رو به بهبودی ســوق پیدا کند 

بنابراین دو طرف را به خویشتن داری دعوت می کنیم.
وی اعظــم برکات اجــلاس GECF را دیــدار مقامات 
کشورهای شرکت کننده در این اجلاس با رهبر معظم انقلاب 
دانســت و گفت: ســران در این دیدار مجذوب رهبر بودند و 
فوق العاده تجلیل می کردند به ویژه رئیس جمهور روســیه، ما 
باید امروز شــاکر این رهبر باشیم. در چنین جهانی این رهبر 
در غم مظلومین اســت و در مقام حمایت از آنها با تمام توان 

تلاش می کند.
آیت الله موحدی کرمانی با اشــاره به هفته بسیج این نهاد 
مردمی را یکی از برکات انقلاب دانســت و گفت: بسیج یعنی 
گســترده شدن فرهنگ انقلاب در کل جامعه و به تعبیر دیگر 
روحیه انقلابی در همه مردم به وجود آمده و عده ای خاص از 
مردم و قشر مخصوصی را نمایندگی می کنند بنابراین این باید 

به صورت الگو در بیاید.
خطیــب موقت نمــاز جمعه تهــران با تأکید بــر اینکه 
بســیجیان باید در ابعاد مختلف الگو باشند مطیع رهبر معظم 
انقلاب شدن را نیز به مشخصات یک بسیجی اضافه و تصریح 
کرد: بســیجیان باید در رابطه با برنامه های عبادی پیشــگام 
باشند و همواره خود را بسازند و نقاط ضعف خود را بشناسند 

و برطرف کنند.
دریادار سیاری:کمک نیروی دریایی ارتش ایران 

به 22 کشور جهان
به گزارش خبرگزاری فارس، دریادار حبیب الله ســیاری، 
فرمانــده نیروی دریایــی ارتش جمهوری اســلامی ایران در 
ســخنان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران که بمناسبت 
7 آذر روز نیروی دریایی صورت گرفت، اظهار داشــت: نیروی 
دریایی تنها یک نیروی نظامی محض نیســت. بلکه می بینیم 
در جنبه های اقتصادی و سیاسی و فرهنگی کشور به ویژه در 
فرای مرزهای جمهوری اسلامی ایران عملیات انجام می دهد و 
تاثیرگذار است. وی بیان داشت: رهبر معظم انقلاب می فرمایند 
»منافعی که در دریا وجود دارد، منافع راهبردی و کلان است، 
چگونه می شود از این منابع برای پیشرفت کشور استفاده کرد؟ 

با داشتن اقتدار می توانیم از این منابع استفاده کنیم«.
دریادار سیاری گفت: اگر ما اقتدار داشته باشیم، می توانیم 
از این منابع و منافع خدادادی در دریا برای پیشرفت کشورمان 
استفاده کنیم، اقتدار نداشته باشیم و قدرت استفاده از منابع 

دریایی را نداشــته باشیم، نمی توانیم امنیت برقرار کنیم تا در 
زیر ســایه امنیت این اتفاق بیفتد که مــا از منابع دریا برای 

پیشرفت کشور استفاده کنیم.
فرمانده نیروی دریایی ارتش در بخش دیگری از سخنانش 
متذکر شد: این مسئله موضوع توسعه سواحل مکران یا همان 
ســواحل جنوب شرق کشور اســت و یک موضوع هم مسئله 
اقتدار دریایی اســت، توســعه ســواحل جنوب شرق کشور 
مهمترین ساحل کشور آنجایی که ما را به دریاهای آزاد وصل 
می کند نه تنها اثر و نتیجه اش برای اســتان های جنوبی و آن 
منطقه جنوب شرق کشور اســت بلکه اثرات آبادانی سواحل 
مکران در کل کشور مشخص خواهد شد، پیشرفت دریامحور 
کل کشــور را رقــم خواهد زد. وی اضافه کــرد: بحثی که در 
دســتور کار دولت قرار دارد یعنی کریدور جنوب به شمال و 
وصل کردن کشورهای آسیای میانه با صدها میلیون جمعیت 
بــه آب های دریای عمــان چه جایگاه ترانزیتی برای کشــور 
جمهوری اسلامی ایران به وجود می آورد و ما چگونه می توانیم 
از این نعمت خدادادی برای پیشرفت دریامحور کشور استفاده 
کنیم. نکته اینجاســت که اهمیت و توسعه این سواحل برای 
پیشرفت همه کشــور حائز اهمیت است و مردم ما می توانند 

از این نعمت های خدادادی برای کشور استفاده لازم را ببرند.
دریادار سیاری خاطرنشان کرد: در بحث ساخت تجهیزات، 
نیروی دریایی ارتش بالاترین جایگاه را به برکت انقلاب به خود 
اختصاص داده اســت؛ نیرویی که در ســالهای قبل از انقلاب 
توانایی حتی تعمیرات را هم نداشت و همه تعمیرات و نوسازی 
شناورهایش برعهده غربی ها بود امروز به جایگاهی رسیده که 
می تواند انواع و اقسام ناوهای موشک انداز مثل پیکان، جوشن 
و درفش و امثالهم و در بحث ســاخت انواع ناوشکن ها مانند 

ناوشکن جماران، دماوند، سهند، سبلان بسازد.
فرمانــده نیروی دریایی ارتش گفــت: این مقام و جایگاه 

بالایی در بحث ســاخت ناوشکن هاســت و مــا امیدواریم در 
آینده نزدیک در ماه های آتی ان شــاءالله شاهد الحاق ناوشکن 
جمهوری اسلامی ایران »سهند« به بدنه نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران باشــیم، اضافه بر ساختار ناوشکن ها 
امروز نیروی دریایی وارد ســاخت انواع و اقسام زیردریایی ها 
شــده اســت، ما توانســتیم با اســتفاده از جوانان کشور و با 
اســتفاه از علم موجود در دانشــگاه ها و دانشجویان و اساتید 
و صنایع پرافتخار و توانمند وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مســلح، امروز توان ساخت ناوهای موشک انداز و ناوشکن ها و 
زیردریایی ها را پیدا کند. افتخار بزرگی است و این جزو اساس 

کار ماموریت نیروی دریایی قرار گرفته است.
وی گفت: سال 87 که رهبر انقلاب دستور حضور نیروی 
دریایی در منطقه خلیج عدن، باب المندب و دریای ســرخ را 
صــادر فرمودند تا امروز نیروی دریایی به صورت مســتمر در 
آن منطقه حســاس برای اقتصاد کشور حضور دارد و تا امروز 
توانسته  اســت بیش از 3000 کشتی تجاری و نفت کش را 
اســکورت کند و امنیت را برای عبور و مرور کشتی ها در دریا 
حفظ نماید و در همین راستا باید بگویم تاکنون به کشتی های 
بیش از 22 کشــور جهان هم کمک کرده اســت که جایگاه 
جمهوری اســلامی ایران در مبارزه با تروریسم و صلح دوستی 
را بالا می برد، به ویژه اینکه هم پرچم جمهوری اسلامی ایران 
را در عرصــه  آب های آزاد جهان و محیــط بین المللی و بین 
کشــورهای جهان که در این منطقه حضــور دارند به اهتزاز 

درآورده است.
رئیس دانشــگاه فنی و حرفه ای: بیــش از 70 درصد 

نیروهای فنی و حرفه ای جذب بازار کار می شوند
به گزارش خبرگزاری فارس، مســعود شــفیعی، رئیس 
دانشگاه فنی  و حرفه ای در سخنرانی پیش از خطبه های نماز 
جمعه در معرفی دانشــگاه فنی و حرفه ای، گفت: این دانشگاه 
یک دانشــگاه تازه تاسیس اســت که مجلس شورای اسلامی 
در ســال 90 طبق ماده 23 برنامه 5 ساله توسعه مصوب کرد 
آموزشکده هایی که وابسته به وزارت آموزش و پرورش هستند 
و دوره های دو ساله تکنسینی را بعد از هنرستان و کار و دانش 
برعهده دارند مجتمع شــده و تشکیل یک دانشگاه مهارتی را 

بدهند و به وزارت  علوم وابسته شوند.
وی اظهار داشــت: در دنیا تمام دانشــگاه ها به دو دسته 
عرضه محور و تقاضا محور تقســیم بندی می شــوند. بیشتر 
دانشــگاه های ایــران عرضه محور و تئوری محور هســتند و 
دانشگاه های تقاضا محور بیشتر به فکر جامعه، صنعت و بازار 
هســتند. یعنی برنامه های آنها بر اســاس نیاز صنعت تدوین 
می شــود. رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای تاکید کرد: نسل اول 
دانشگاه ها آموزش محور بود، در نسل دوم به پژوهش در کنار 
آموزش توجه شــد و نسل ســوم که الان در آن هستیم باید 
آموزش، پژوهش محور بوده و ارتباط صنعت و دانشــگاه باید 
مدنظر باشد، یعنی علم به ثروت و فناوری تبدیل شود. ارتباط 
صنعت و دانشــگاه به این معنی اســت که علم ما به صورت 
فناوری در آید یعنی اقتصــاد دانش بنیان اتفاق بیفتد. یعنی 

علم ما به فناوری اقتصاد و ثروت تبدیل شود.
شفیعی گفت: مقوله ای که مقام معظم رهبری و مقامات 
عالی رتبه جمهوری اســلامی اشــاره داشــتند این است که 
نیروهای فارغ التحصیل بتوانند شــغل پیدا کنند و دانشــگاه 
مــا این افتخــار را دارد که بیش از 70 درصــد نیروها جذب 
بازار می شــوند. وی بیان داشت: ما این توانمندی را داریم که 
فارغ التحصیلان لیسانس را بگیریم و برای دوره های سه، ماهه 

5 ماهه و یا 6 ماهه برای بازارهای خاص تربیت کنیم.
رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای اظهار داشت: در کشورهای 
پیشرفته به ازای هر 5 تکنسین یک کارشناسی وجود دارد ولی 
متاسفانه در کشور ما  این موضوع برعکس است و نیاز است در 

این رابطه یک فرهنگسازی صورت گیرد.
شــفیعی با اشــاره به وجود 172 مرکز دخترانه و پسرانه 
دانشگاه فنی و حرفه ای، افزود: یکی از مزایای دانشگاه های ما 
تک جنسیتی بودن دانشگاه ها است، و دخترها از پسرها جدا 

هستند و یک سوم تمام مراکز خواهران هستند.
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قبل از ظهر دیروز ســر انجام پیکر مرحوم غضنفر 
رکن آبادی سفیر ســابق ایران در لبنان که در مراسم 
حج و در فاجعه منا مفقود شــده بود به میهن اسلامی 
بازگشت و با شعار مرگ بر آل سعود از پیکر آن مرحوم 

استقبال شد. 
مراســم استقبال از پیکر مرحوم غضنفر رکن آبادی سفیر 
سابق ایران در بیروت که در حادثه منا جان باخت، قبل از ظهر 
دیروز با حضور حسن قشقاوی معاون کنسولی وزارت خارجه، 
حسین امیرعبداللهیان معاون عربی و آفریقای وزارت خارجه، 
ابراهیم رحیم پور معاون آســیا و اقیانوســیه، حجت الاســلام 
قاضی عســکر نماینده رهبری در حــج و زیارت، جابر انصاری 
ســخنگوی وزارت خارجــه و خانواده  رکن آبــادی در پاویون 

فرودگاه مهرآباد تهران برگزار شد.
حاضران در مراسم استقبال از پیکر رکن آبادی شعارهای 

مرگ بر آل سعود سر دادند.
پیکر رکن آبادی بعد از تشــییع در نماز جمعه تهران در 

امامزاده پنج تن لویزان به خاک سپرده شد. 
فرزندم من را سر بلند کرد

محمد رکن آبادی پدر مرحوم غضنفر رکن آبادی ســفیر 
ســابق ایران در بیروت صبح دیــروز در جمع خبرنگاران و در 
مراسم استقبال از پیکر این دیپلمات در فرودگاه مهرآباد تهران 
گفت: آنچه را رهبر معظم انقلاب می خواســت در وجود وی 
انباشته بود و فرزندم برای خدا کار می کرد و فرزند انقلاب بود. 
در لبنان نیز ســید حسن  نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان به او 

بسیجی ممتاز لقب داد و شیر بیشه ایران خواند.
پدر مرحوم رکن آبادی اضافه کرد: فرزندم من را ســربلند 

کرد. 
براســاس این گزارش، بــرادر مرحوم رکن آبــادی نیز بر 
پیگیــری مطالبات حقوقی قربانیان حادثــه منا تأکید کرد و 
گفت: انجمنی تحت عنوان مکه و منا تشکیل و بخش حقوقی 
آن تاسیس شده و همه امور حقوقی را در این زمینه پیگیری 
می  کند. وی عنوان کرد: تا این لحظه اظهارنظری نداریم و 48 

ساعت برای علت دقیق فوت، زمان لازم است.

با تشییع مردم قدرشناس تهران

پیکر دیپلمات انقلابی و مهاجر الی الله در امامزاده پنج تن آرام گرفت

به گزارش فارس، حجت الاســلام والمســلمین سیدعلی 
قاضی عســکر نماینده ولی فقیــه در امور حــج و زیارت نیز 
در جمع خبرنگاران ضمن تســلیت به مناســبت درگذشت 
رکن آبادی، گفت: او از چهره های فعال و ولایی بود و از گذشته 
دور با وی ارتباط داشــتم و فعالیت هایش در لبنان را پیگیری 
می کردم. وی با بیان اینکه رکن آبادی فردی آگاه و مطیع رهبر 
معظم انقلاب بود، اظهار داشت: 462 نفر از عزیزان ما در این 

حادثه جان باختند و ما وظیفه داریم پیگیری کنیم.
قاضی عســکر ادامه داد: کار اول ما مستندسازی است که 
مشاهدات نزدیک به هزار نفر را ثبت کرده ایم و همه مستندات 
می گوید اگر درست تدبیر می شد و این اتفاق نمی افتاد هفت 

هزار نفر جان نمی باختند.
بــه گفته وی این حادثــه باید در تاریخ ثبت شــود و 

عربستان باید پاسخگو باشد.

تسلیت ظریف به خانواده رکن آبادی
خبر دیگر این که در پی شناســایی شــدن پیکر غضنفر 
رکن آبــادی در بین جان باختگان فاجعــه منا، محمد جواد 
ظریف وزیر خارجه کشــورمان پیام تسلیتی برای خانواده وی 
صادر کرد. در این پیام آمده اســت »اینک که روند طولانی 
جست وجو درباره سرنوشت همکار گرامی و برادر عزیزمان 
جنــاب آقای غضنفر رکن آبادی ســفیر ســابق جمهوری 
اســلامی ایران در لبنان و یکی از مفقــودان فاجعه منا با 
شناسایی اولیه ایشان رو به پایان بوده و پیکر مطهرشان در 
راه میهن اسلامی است، بر خود لازم می دانم با گرامیداشت 
یاد و خاطره آن عزیز سفر کرده، مراتب تسلیت و همدردی 
عمیق خود را به همسر، فرزندان، پدر، مادر و سایر بستگان 
و همه علاقمندان و همکاران ایشان تقدیم کرده، از خداوند 
متعال برای تازه درگذشــته رحمت و رضوان الهی و برای 

بازماندگان صبر و اجر طلب کنم.«
سعودی مسئول مستقیم فاجعه منا است 

حسین امیرعبداللهیان معاون عربی و آفریقای وزیر امور 
خارجه کشــورمان نیز در حاشیه مراســم استقبال از پیکر 
غضنفر رکن آبادی ســفیر ســابق ایران در لبنان در فرودگاه 
مهرآباد در جمع خبرنگاران با اشــاره به پیگیری های وزارت 
خارجه برای یافتن مفقودین ایرانی فاجعه منا گفت: پیگیری ها 
برای تعیین سرنوشت یکایک مفقودین حادثه منا ادامه دارد 
و خوشــبختانه تعداد آنها به کمترین حد خود رسیده، اما تا 
مشخص شدن سرنوشــت آخرین فرد، پیگیری های خود را 

ادامه خواهیم داد.
وی با اشــاره به پیگیری های حقوقی فاجعه منا توســط 
جمهوری اســلامی ایران گفت: این پیگیری ها در چند سطح 
شروع شده و بخشی از امور مربوط به خانواده های جان باختگان 
است که می توانند با مراجعه به سازمان حج و زیارت و تکمیل 
فرم هایی که از قبل در آنجا تدارک دیده شــده، شکایت های 
خود را مطرح کنند. معاون وزیر خارجه افزود: در جلسه ای که 
سه روز پیش با مسئولان حج و زیارت داشتیم، از سرعت خوب 

روند رسیدگی به شکایات ابراز رضایت شد.
وی همچنین با اشاره به وظیفه محاکم قضایی عربستان 
بــرای پیگیری فاجعــه منا گفت: سرکنســولگری جمهوری 

اسلامی با دقت در حال پیگیری امور هستند.
معاون وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین با اشاره به 
مسئولیت مؤسسات حقوقی بین المللی اظهارداشت: برخی از 
مؤسســات حقوقی بین  المللی در حال جمع آوری مستندات و 
همچنین انتشــار گزارشات خود پیرامون این حادثه هستند و 

چنین مسئله ای می تواند به پیگیری این حادثه کمک کند.
امیرعبداللهیان با اشاره به اینکه عربستان سعودی مسئول 
مستقیم فاجعه مناست و باید تمامی تبعات آن را پذیرا باشد، 
گفت: آقای ظریف و وزیر امور خارجه عربســتان در حاشــیه 
نشســت وین دیداری با هم داشتند و موضوعات متنوعی بین 
تهران و ریاض مطرح شد. ظریف در این دیدار بر تسریع تعیین 

وضعیت مفقودین حادثه منا تأکید کرد.

یک افسر بلندپایه ســوری گفت:  عملیات نجات 
خلبان روســیه در شمال ســوریه، با شش کماندو از 
حزب الله و 18 کماندو ارتش ســوریه و زیر نظر سردار 

قاسم سلیمانی انجام شده است.
خبرگزاری روسی »اســپوتنیک« در گزارشی با اشاره به 
شــایعاتی مربوط به شهادت سردار سلیمانی نوشت: به دلایل 
امنیتی معمولا دشــمنان آقای سلیمانی دائما سعی می کنند 
چنین اخباری را منتشــر کنند و در انتظار واکنش هســتند 
تا هم مطمئن شــوند وضعیت ســلامتی وی چگونه اســت 
و هم اینکــه اگر بتوانند وی را ردیابــی کنند تا مورد حمله 
قرار دهند. به هر حال ژنرال ســلیمانی جزو افرادی است که 
هم تروریســت های سوریه و عراق و دیگر کشورها به دنبالش 

هستند و هم اسرائیل.
ایــن خبرگزاری در ادامه گزارش خود آورده اســت: روز 
چهارشــنبه خبر آزادی خلبان روس در رسانه ها منتشر شد. 
نفس خبــر آزادی این خلبــان و پس لرزه های خبری هدف 
قرار گرفتن هواپیمای روســی توســط ترکیه آنقدر زیاد بود 

که بسیاری به اصل چگونگی موفقیت عملیات پشت خطوط 
دشــمن نپرداختند. با یکی از افسران ســوری که در لاذقیه 

مستقر است، تماس گرفتیم و داستان را از وی جویا شدیم.
تلاش ترکیه برای اسارت خلبان برای باجگیری از مسکو

بر اســاس این گزارش »پس از سقوط هواپیمای روسی 
بلافاصله هلیکوپترهای روس جهت نجات خلبان دست به کار 
شــدند اما با آتش شدید ارتش آزاد سوریه )همان به اصطلاح 
مخالفان میانه رو مورد حمایت غرب( و ترکمان های وابســته 
به ترکیه و استفاده آنها از موشک ها و تسلیحات پیشرفته ای 
که اخیرا به دستشــان رسیده مواجه شدند در این ماجرا یک 
امدادگر روس هم کشــته شد. اطلاعات موثق مبنی بر اینکه 
تعدادی از یگان های ویژه ترکیه جهت اســارت خلبان روس 
و باجگیری از روســیه به مکان اعزام شــده اند به دست آمده 
بود. در گیرودار برنامه ریزی برای عملیات مجدد جهت آزادی 
سریع خلبان روس سردار سلیمانی با روس ها تماس می گیرد 
و به آنها اطلاع می دهد که یک یگان ویژه جهت نجات خلبان 
روس آماده کرده و پیشنهاد داد به دلیل اینکه این یگان ویژه 

متشکل از نیروهای ویژه حزب الله لبنان و کماندوهای سوری 
آموزش دیده توســط ایران است و آشنایی کامل با جغرافیای 
مکانی دارند، عهده دار عملیات زمینی شــوند و نیروی هوایی 
روسیه پشتیبانی و آتشبار هوایی و اطلاعات ماهواره ای را برای 
آنها تامین کند و اطمینان می دهد که خلبان روس را صحیح 
و ســالم برگرداند، در نهایت همین هم شــد. پس از ردیابی 
مکان خلبان روس توسط دســتگاه ردیابی ماهواره ای که به 
وی متصل شــده بود مشخص شــد خلبان در مکانی حدود 
شش کیلومتر پشــت خطوط مقدم درگیری ارتش سوریه و 

مخالفان قرار دارد.
6 رزمنده از یگان ویژه عملیاتی حزب الله و 18 کماندوی 
ســوری برای انجام عملیات به خطوط مقدم نزدیک شــدند 
همزمان نیروی هوایی و هلیکوپتر های روس جهنمی از آتش 
در اطراف منطقه ایجاد کردند و همه اســتحکامات را با خاک 
یکســان کردند به گونه ای که اکثر نیروهای دشمن مستقر در 
مکان فرار را بر قرار ترجیح دادند و زمینه نفوذ یگان های ویژه 

را فراهم کردند.

عملیات کماندوها زیر پوشش جنگ الکترونیک
به گفته این افســر که نمی خواســت نامش فاش شــود 
عملیات به شــکار یکایک تروریست ها در محیط عملیات چه 
توســط نیروی هوایی روســیه چه یگان های عملیاتی سردار 
ســلیمانی تبدیل شده بود. طبق اظهار نظر این افسر سوری، 
همزمــان روس ها یک جنگ الکترونیک راه انداختند، که طی 
آن کل ماهواره ها و تجهیزات ارتباطاتی دشمن در شعاع چند 
کیلومتری منطقه و اطراف آن کور شد و تا وقتی که دشمنان 
به خود آمدند کار از کار گذشــته بود چرا که بیم آن می رفت 
ماهواره هــای غربــی جهت کمک به تروریســت ها اطلاعات 

عملیات را در اختیار آنها قرار دهند.
در نهایت این یگان ویژه پس ازنفوذ در این شش کیلومتر 
و نابودی کل نیروهای باقیمانده با تجهیزات پیشــرفته ای که 

در اختیارشان بود خلبان را نجات دادند.
جالب اینکه در این عملیات فوق العاده خطرناک کل 24 
نیرو به همراه خلبان کاملا ســالم بدون حتی یک زخمی به 

پایگاه بازگشتند.

خبرگزاری روسی »اسپوتنیک«:                                     خلبان اسیر روسیه را سردار سلیمانی نجات داد

اعزام »یگان ویژه« به مرز عراق
فرمانده یگان های ویژه ناجا با اشــاره به اقدامات این یگان ها در سه 
نقطه مرزی مهران، چزابه و شــلمچه، از اعزام نیروهای ویژه و استقرار 
واحدهای خاص در مرز عراق همزمــان با افزایش تهدیدات امنیتی در 

خارج از مرزهای کشور خبر داد. 
سردار حسن کرمی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اقدامات یگان های ویژه 
ناجــا در پایانه های مرزی همزمان با اربعین حســینی و حرکت زائران ایرانی به 
سمت کربلا، اظهار داشت:  با توجه به تجارب اربعین سال گذشته، امسال نیروی 
انتظامی با انسجام بیشــتر و حضور تمام پلیس های تخصصی اعم از پیشگیری، 
آگاهی، راهور، یگان های ویژه و ... خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی در قالب 

قرارگاه ظفر را انجام می دهد.
کرمی افــزود: در این میان یگان های ویژه ناجا با حضور در مرزهای غربی و 
پایانه های مرزی، علاوه به انجام وظیفه ذاتی خود، در »مردم یاری« و خدمت رسانی 
به زائران نیز انجام وظیفه می کنند و نیروهای ما در سه مرز شلمچه، چزابه و مهران 
مستقر شده و از کوله بری و مردم یاری تا حفظ نظم و تامین  امنیتی را برعهده دارند.

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر یگان های ویژه ناجا با توجه به تهدیدات 
امنیتی در خارج از مرزهای ایران، واحدهای خاصی را نیز به مرز اعزام کرده اند و 
واحدهای ویژه یگان های ویژه در نقاط خاصی به منظور رصد موقعیت و برخورد 

با تهدیدات احتمالی مستقر شده اند.
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